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BE NEW - BE REAL  

(moje zamyslenie...) 

     Ģijeme vo svete, v ktorom je prejavovanie skutoļnĨch em·ci² ļoraz vªļġ²m probl®mom. Vlastn® pocity 

pred ŎuŅmi skrĨvame a namiesto toho chod²me po svete s maskou ĂSom v pohodeñ. Preļo to rob²me? Vid²me 

v tom hlbġ² zmysel alebo sa boj²me, ļo si o n§s Ŏudia pomyslia? 

     Chceme pred ŎuŅmi vyzeraŠ vģdy vyrovnane a nad vecou, chceme, aby n§s brali takĨch, ako s¼ oni. 

Ukazujeme len tie pocity, ktor® sa n§m zdaj¼ ģiaduce a ļastokr§t kv¹li tomu str§came samĨch seba. Ļo by sme 

preto mali robiŠ? 

D¹leģit® je zistiŠ, odkiaŎ pramen² hlavn§ podstata skrĨvania 

svojich em·ci² a probl®mov pred ostatnĨmi ŎuŅmi. Mysl²m si, 

ģe ak by sme sa nad tĨm zamysleli, odpoveŅ by bola pre n§s 

jasn§ a jednoduch§, avġak nie kaģdĨ si to chce priznaŠ. Je to 

strach. Boj²me sa o to, ļo si o n§s Ŏudia pomyslia, ako na 

druhĨch zap¹sob²me alebo len nechceme, aby n§s za to 

odsudzovali. Takisto nechceme ostatnĨch zaŠaģovaŠ svojimi 

vlastnĨmi probl®mami a radġej ich zamkneme pred svetom a drģ²me ich vo vn¼tri, alebo len chceme ŎuŅom 

uk§zaŠ, ģe to zvl§dneme sami a ģe sa o n§s nemusia b§Š. 

Ako teda rieġiŠ probl®m s potl§ļan²m em·ci²? Ako prv® by sme si mali zaļaŠ svoje em·cie uvedomovaŠ 

a prij²maŠ ich tak®, ak® s¼ a nauļiŠ sa ich zvl§daŠ. Ako druh®, a veŎmi d¹leģit®, je sa o ne deliŠ. Nemus²ġ svoje 

preģ²vania alebo probl®my odkomunikovaŠ s kaģdĨm, ale sk¹r n§jsŠ niekoho, komu si ochotnĨ sa zveriŠ a byŠ 

¼primnĨ.  

Preto pre tĨch, ktor² teraz ļ²tate tieto riadky, m§m menġiu vĨzvu. Sk¼ste poļas nasleduj¼ceho tĨģdŔa 

vyjadrovaŠ svoje skutoļn® em·cie a pocity. Ak sa dost§vate do situ§ci², v ktorĨch je pre v§s Šaģk® byŠ ¼primnĨ, 

teraz je t§ chv²Ŏa zmeniŠ to. BuŅme medzi sebou navz§jom ¼primn², hovorme si pravdu, nezahmlievajte!. Ak 

s nieļ²m nes¼hlas²te, tak ¼primne povedzte Ănieñ, ak ste s nieļ²m spokojnĨ, povedzte Ă§noñ. 

Prajem v§m, aby sa v§m vġetkĨm darilo vyjadrovaŠ svoje skutoļn® pocity, iba tak m¹ģeme byŠ k sebe 

navz§jom bliģġ² a ¼primnejġ². 

 

RĆNO 

 

Kr§sne r§no, pomysl²ġ si. 

Ļo od m§ja oļak§vaġ? 

Slneļn® l¼ļe, ktor® prech§dzaj¼ oknom izby. 

Svetlo, ktor® je absenciou tmy. 

TepelnĨ jarnĨ v§nok, ktorĨ ti vyļar² ¼smev na tv§ri. 

Spev ģltochvosta a lastoviļky. 

Kvapky rosy, v ktorĨch sa odr§ģa jagot slnka. 

A predsa. 

R§no sa preb¼dza. 

Namiesto ģiarivĨch l¼ļov slnka 

Vid²ġ po prebuden² mrak. 

 

ĂTo, ģe je r§no zamraļen®, eġte neznamen§ ģe deŔ nebude kr§sny.ñ 

 

Ema Vollmannov§, III. ZuA 
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Ako preģiŠ v dneġnom zloģitom svete? 

Pripravuje ġkola mladĨch Ŏud² na zmeny, s ktorĨmi sa niekedy nevedia vyrovnaŠ ani dospel²? 

(Đvaha) 

 

 

 

ZloģitosŠ sveta moģno nazvaŠ spleŠou rozumu, inteligencie a ġtipky ġialenstva. Ļlovek ako tvor spoloļenskĨ, 

v dneġnej dobe maxim§lne samostatnĨ, m§ vġetko vo svojich ruk§ch, avġak nech§ si to ujsŠ spred nosa. Preļo? 

Jedine zo zbabelosti. M§ strach urobiŠ novĨ krok, boj² sa vlastn®ho rozhodnutia.  

Spektrum pravdy je ġirok®. N§jsŠ ju si vyģaduje ļas, trpezlivosŠ a pomoc. ĻastĨm probl®mom sa st§va hlavn§ 

hrdinka pr²behu - nevġ²mavosŠ. Zrejme nie je cielen§, ale podvedom§. ZakrĨva cel¼ hŌbku z§ujmu, je potlaļen§ 

vonkajġ²m svetom a sed² sch¼len§ v malom klbku, neschopn§ zdvihn¼Š zrak, uvedomiŠ si vġetko naokolo a 

zaznamenaŠ zmenu. Koleso ģivota sa pohybuje priveŎmi rĨchlo, aģ chv²Ŏami vh§Ŕa des do vġetk®ho ģiv®ho. 

Nov® kauzy, situ§cie, historick® okamihy, ktor® na seba upozorŔuj¼, si vyģaduj¼ pozornosŠ, akciu. Vyn§raj¼ sa 

nov² odborn²ci, ale keŅ pr²de na l§manie chleba, odrazu tu nie je nikto, kto by pon¼kol rieġenie. MladĨ ļlovek, 

ktorĨ si m§ ģivot vychutn§vaŠ, sa st§va zmªtenĨ. Ġkoly robia, ļo m¹ģu, avġak nie vytrvalo. Chyba je aj v 

ġtudentoch, postupne z§ujem opad§va, aģ sa nakoniec ¼plne vytrat². Chv²Ŏu je probl®m trendom, potom sa z 

neho st§va uģ len probl®m. Staļ² koleso ļasu zastaviŠ, vytĨļiŠ mu novĨ smer, keŅ sa ¼plne zniļiŠ ned§?  

Zmena je s¼ļasŠou ģivota. Plaz² sa pomedzi ġk§ry, nar§ģa na prek§ģky. Bojuje tak vytrvalo a odhodlane, ģe 

nakoniec vģdy vyhr§. Docieli obr§tenie stereotypov a postav² n§s do stredu tenk®ho lana, kedy m§me len dve 

moģnosti ï udrģaŠ sa zo vġetkĨch s²l, alebo zavrieŠ oļi a skoļiŠ do nezn§ma. Obe voŎby predstavuj¼ istĨ druh 

bolesti. NevedieŠ, ļo n§s ļak§, nie je komfortn®, zato doģadovaŠ sa ļist®ho poznania stavia ļloveka do poz²cie 

orla uvªznen®ho v klietke. Ļo ak sa vġak zmena netĨka len n§s samotnĨch, ale cel®ho okolia? Vtedy prich§dzaj¼ 

kvant§ inform§ci², ktor® si vªļġina neun¼va overiŠ. Slepo sklon²me hlavu a pr²kaz nadobudne podobu z§kona. 

Vznik§ panika, id¼ca ruka v ruke so ġialenstvom. Ust§Š n§por okolia a zachovaŠ pokoj zvl§dne len hŘstka Ŏud².  

N§vod na ģivot neexistuje. Nech sme akokoŎvek sk¼sen², vģdy pr²de nieļo nov®, ļo n§s uzemn² a pripomenie, 

ģe predsa ģijeme len prvĨkr§t. Jedin®, ļoho sa moģno drģaŠ, je pomyselnĨ mot¼zik obtoļenĨ okolo ruky, 

spojenĨ s naġimi bl²zkymi. MoģnosŠ niekoho nasledovaŠ, vzhliadaŠ k nemu, byŠ videnĨ a usmernenĨ. MaŠ t¼ 

vĨsadu rob² skladaļku existencie o nieļo jednoduchġiu. Nie kaģd®mu nadel² osud bezchybn¼ ġn¼rku. Niekde s¼ 

uzl²ky, inde sa strapk§ a ļast® je aj pretrhnutie. HŎadanie osoby, ktor§ sa pre mlad®ho ļloveka stane vzorom, vie 

byŠ n§roļn®. Vªļġinu ļasu tr§vime v ġkole, obklopen² cudz²mi, ale aj zn§mymi tv§rami. şaģko urļiŠ, ktor§ z 

nich je len maskou, a ktor§ m§ ¼primnĨ z§ujem s nami zdieŎaŠ myġlienky.  

Soci§lne siete vytvorili hmlu aj v hmotnom svete. Hmla sa stala takou vĨraznou, ģe ak sa lepġie zapoļ¼vame, 

naskytne sa moģnosŠ poc²tiŠ jej ¼ļasŠ. Vġade pr²tomn® ohov§ranie, osoļovanie a klamstvo vytvorili siln¼ trojicu 

pohlcuj¼cu kaģdĨ n§znak volania o pomoc. şaģko odhaliteŎn§ kyberġikana si uģ²va voŎnĨ raj·n p¹sobenia. 

Osveta, dotazn²ky a predn§ġky vġak nem¹ģu vyrieġiŠ jadro probl®mu. Neust§le poļ¼vame, ģe tieto akcie sl¼ģia 

ako upozornenie na probl®m. Avġak my, mlad§ gener§cia zģit§ so svetom technol·gi², sme d§vno obozn§men² a 

pouļen².  
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Hovor² sa, ģe opakovanie je matka m¼drosti, nemysl²me vġak, ģe v tomto pr²pade. HovoriŠ o existencii 

probl®mu neznamen§ jeho vyrieġenie. OpªŠ na sc®nu prich§dza vġ²mavosŠ. BuŅme v ġkole vġ²mav²! Je nutn® 

otvoriŠ oļi a sledovaŠ, ako dieŠa reaguje v r¹znych situ§ci§ch, ļi je stredobodom pozornosti alebo sed² utiahnut® 

v k¼te. Vġ²majme si okolie! Robme skutky! Nech tie za n§s prehovoria...! Ġkola probl®m nevyrieġi, ale m¹ģe 

daŠ dieŠaŠu ġancu prehovoriŠ, nechaŠ ho vysk¼ġaŠ smelosŠ, ktor§ pramen² z odhalenia pravdy, pretoģe 

kyberġikana je veŎkĨ zloļin na duġi dieŠaŠa a ned§ sa vygumovaŠ. DotyļnĨ si ju v bat¹ģku starost² ponesie po 

celĨ ģivot.  

A ļo tie ostatn® starosti? ZatrpknutosŠ? Stereotyp? LenivosŠ?  

Nebolo to tak d§vno, keŅ sme boli zamknut² v klietkach, snaģiaci sa z nich m§rne ujsŠ, t¼ģiaci po voŎnom 

n§dychu ļi obyļajnej prech§dzke v parku. Kriļali sme, dupali sme, no snaha aj tak vyġla navnivoļ. MajiteŎ 

klietky len spokojne sedel a niļil n§s zvonka i zvn¼tra. Nap§dal naġe tel§ a mnoh² tento boj prehrali, ale aj na 

tĨch silnejġ²ch to zanechalo stopu. Mnoh² sa snaģili vytvoriŠ si nov® rutiny, dobiehaŠ to, ļo nestihli pred 

karant®nou, avġak postupom ļasu sa aj nov® veci stali obohranou platŔou. My mlad², uģ v tom ļase dosŠ leniv² a 

osamel², sme spadli do priepasti stereotypu eġte viac. R§no vstaŠ. Zapn¼Š poļ²taļ. PozeraŠ do obrazovky. 

Vypn¼Š poļ²taļ. ĉsŠ spaŠ.  

KeŅ sme uģ koneļne nabehli na norm§lny reģim a ako-tak sa spamªtali, bum! Noviny, m®di§ a soci§lne siete 

zbombardovali inform§cie o ruskej inv§zii. A kolotoļ chaosu sa spustil odznova. MyseŎ opªŠ pohltili neistota a 

zmªtenosŠ. Ļo teraz bude? Pr²de to aj k n§m?  

Sed²me v ġkole, zatiaŎ ļo Vitalij Skakun zastavuje rusk® tanky za cenu vlastn®ho ģivota. Sed²me v ġkole, 

zatiaŎ ļo mama s deŠmi utek§ zo svojej rodnej krajiny. Sed²me v ġkole v mŌkvom tichu a hŎad§me slov§, 

odpovede... Neprich§dzaj¼, nieļo ich brzd². Akoby ich niekto priviazal pevne na reŠaz. A preto ich radġej 

nech§me tak, uzamknut® v skrinke, postupne zapadaj¼c prachom. Len sa prizer§me a bojujeme s 

nevġ²mavosŠou. 

 

Alexandra Vyġn§ III. PSB 

S§ra Riegelov§ III. ZuA 
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NA SLOVĉĻKO 

S IVANOM STODOLOM  
 

Rok 2023 je rokom IVANA STODOLU 

Ivan Stodola 

( BeletrizovanĨ ģivotopis) 

 

        V ¼dol² kr§snych h¹r mesta LiptovskĨ Mikul§ġ priġlo na svet chlapļa do z§moģnej garbiarskej rodiny. 

Rodiļia mu dali meno Ivan. Uģ ako malĨ vyrastal v kult¼rnom prostred², v ktorom zohr§valo veŎk¼ rolu divadlo 

a zborovĨ spev, keŅģe jeho mamka bola uļiteŎka a rada si 

pospevovala. 

       Ivanko cel® detstvo t¼ģil navġt²viŠ ġkolu, aģ sa mu to 

jedn®ho dŔa v roku tis²cosemstodevªŠdesiatġtyri podarilo. 

S oļkami rozģiarenĨmi ako dva lamp§ġiky sa kaģdĨ deŔ vracal 

domov a s ¼smevom na tv§ri opisoval mamke udalosti, ktor® 

zaģil. Cel® noci nesp§val od radosti, kedy opªŠ p¹jde do ġkoly. 

Vynikal v uļen² a veŎmi r§d pom§hal svoj²m spoluģiakom. Ako 

ten ļas ubiehal, r¹ļky prib¼dali, Ivanko premĨġŎal, ktor¼ ġkolu si 

vyberie. Rodiļia po dlhom uvaģovan² rozhodli, ģe p¹jde na 

keģmarsk® lĨceum a n§sledne sa uvid², kde bude Ivanko 

pokraļovaŠ. Poļas ġt¼dia si uvedomoval, ģe chce pom§haŠ 

ŎuŅom, a preto v roku tis²cdevªŠstoġesŠ rozhodol ²sŠ ġtudovaŠ na 

lek§rsku fakultu. Po skonļen² ġt¼dia sa stal lek§rom vo svojom 

rodnom mesteļku v Liptovskom Mikul§ġi. Popri pr§ci si vġetko 

zapisoval do denn²ka, a tak sa rozhodol ²sŠ cestou spisovateŎstva. 

V roku tis²cdevªŠstotridsaŠtri navġt²vil USA, kde sa inġpiroval 

americkĨmi Slov§kmi a vytvoril dielo ï ,,Cig§nļañ.  

Taktieģ nap²sal veŎa zdravotn²ckych cielenĨch broģ¼r. 

       KeŅ prevzal moc ļesko-slovenskĨ komunizmus, bol protipr§vne zatknutĨ a ods¼denĨ na osem rokov 

ģal§ra. O svojich z§ģitkoch z vªzby nap²sal knihu ,,Smutn® ļasy, smutnĨ domñ. Po ŠaģkĨch ļasoch vo vªzen² 

a vyļerp§vaj¼cej pr§ci lek§ra skonal 26.03.1977 v PieġŠanoch. ĻesŠ jeho pamiatke. 

 

Zuzana Majerļ§kov§, II. ZuA 
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Ivan Stodola - dramatik, ktorĨ ñlieļilñ satirou 
 

SlovenskĨ lek§r, dramatik, spisovateŎ a k tomu vġetk®mu rod§k z Liptovsk®ho Mikul§ġa! 

Srdeļne V§s V²tam medzi nami, p§n Dr. Stodola. Div§ci ļi posluch§ļi by sa veŎmi radi dozvedeli nieļo o 

Vaġom ģivote, o Vaġej lek§rskej praxi ļi o Vaġej liter§rnej tvorbe. DovoŎte mi, aby som V§m poloģila zop§r 

ot§zok. 

 

Narodili ste sa v rodine garbiarskeho majstra a uļiteŎky. Ļo V§s priviedlo k liter§rnej tvorbe? 

Uģ v detstve som vyrastal v prostred², kde som sa ļasto stret§val s ochotn²ckym divadlom a zborovĨm 

spevom. VeŎmi ma tieto ļinnosti bavili a napŌŔali. Uģ ako dieŠa som tuġil, ģe moja bud¼cnosŠ bude spªt§ 

s p²san²m liter§rnych diel. 

 

Ste aj zn§mym a uzn§vanĨm lek§rom. Preļo ste sa v mladosti ubrali smerom medic²ny?  

Ġt¼dium som nikdy nebral ako z§Šaģ ļi stratenĨ ļas. Pr§ve naopak. P§ļilo sa mi uļiŠ novĨm veciam, pos¼vaŠ 

sa Ņalej, ļi uģ po Ŏudskej, alebo profesion§lnej str§nke. K radosti zo ġt¼dia ma viedla aj moja matka, keŅģe bola 

uļiteŎka. Bavilo ma pom§haŠ ŎuŅom, ktor² to potrebuj¼. A tieto dve vlastnosti zo mŔa spravili lek§ra.  

 

Medic²nu ste ġtudovali v Budapeġti  a v Berl²ne. Ļo v§m to do ģivota prinieslo? 

Mysl²m si, ģe to bolo najlepġie rozhodnutie v mojom ģivote. Spoznal som svet z r¹znych  uhlov pohŎadu, 

spoznal som mnoho Ŏud², ktor² v mojom ģivote znamenali len pr²nos. Nauļil som sa cudz²m jazykom a hlavne 

mi to dodalo motiv§ciu zlepġiŠ zdravotn²ctvo na Slovensku.  

 

NechĨbala V§m poļas ġt¼dia na vysokej ġkole Vaġa domovina?  

Samozrejme, ģe chĨbala. Pochodil som mnoho miest sveta, no Liptov zostal vģdy moj²m obŎ¼benĨm. Okrem 

kr§snych spomienok na rodinu a detstvo mi chĨbala aj naġa kr§sna pr²roda. Ļo mi vġak nechĨbalo, bol reģim, 

ktorĨ tu panoval. Moģno sa o Ŕom dozviete viac v mojej autobiografickej knihe Smutn® ļasy, smutnĨ dom.  

 

Poļas prvej svetovej vojny ste sl¼ģili ako lek§r. Potom ste sa opªŠ vr§tili do Liptovsk®ho Mikul§ġa. 

Preļo? 

To, ļo som preģil, videl, vysk¼ġal a nauļil sa, mi dodalo veŎk¼ motiv§ciu pohn¼Š so zdravotn²ctvom na 

Slovensku. KeŅ som bol ģupnĨm lek§rom, snaģil som sa dopom¹cŠ k vybudovaniu nemocnice v Pal¼dzke. 

I keŅ cesta bola tŘnist§ a neŎahk§, podarilo sa to. No kv¹li financi§m a vtedajġej situ§cii sa okolnosti veŎmi 

rĨchlo menili. Zdravie Ŏud² som mal vģdy na prvom mieste. V Liptovskom Mikul§ġi som preto zaloģil prv¼ 

poradŔu, proti vtedy mimoriadne rozġ²renej tuberkul·ze. T§to poradŔa bola ġtartovac²m bodom pre niekoŎko 

lieļebnĨch ¼stavov a sanat·ri² tu na Slovensku.  

 

Ļo bol pre V§s zlomom, keŅ ste si povedali, ģe by ste mali na Slovensku zaloģiŠ protituberkul·znu 

poradŔu?  

Pamªt§m sa, ako Ŏ¼tostivo som sa prizeral cez plot do z§hrady, kde cel® leto leģalo dievļatko chor® na 

suchoty. V jeseni ju vyviezli na cintor²n. Tak isto zdesene som sa d²val pri posteli mlad®ho b§snika, ktorĨ si dni 

ģivota doģ²val v Šaģkej tuberkul·ze. Zrejme pod vplyvom spomienok na toto utrpenie som celĨ ģivot 

organizoval ako prvĨ na Slovensku protituberkul·znu akciu.  
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Ļo bolo pre V§s, ako pre lek§ra poļas 1. svetovej vojny, najhorġou spomienkou? 

Z otvoren®ho vozŔa sme poļuli stony. Nazrel som do vozŔa. Cholerou zbieden² vojaci leģali na zemi. Nikdy 

som t¼to chorobu, prirodzene, nevidel. Na kosŠ vychudnut², s vpadnutĨmi oļami, tupĨm chrapŎavĨm hlasom 

orodovali o trochu vody. Nik sa k nim neopov§ģil pribl²ģiŠ a cel§ protiinfekļn§ akcia zdravotnĨch org§nov sa 

skladala z toho, ģe z veŎkĨch sudov polievali v§pnom per·ny, z§chody a chodn²ky medzi koŎajnicami. 

 

A moja posledn§ ot§zka. 

Ako je moģn®, ģe ste stihli popri medic²nskej praxi nap²saŠ toŎko vĨznamnĨch liter§rnych diel?  

KeŅ v§s nieļo bav² a rob²te to s l§skou a ¼primnosŠou v srdci, vģdy sa n§jde sp¹sob, ako sa to d§ zvl§dnuŠ. 

P²sanie mojich diel som bral ako ñalternat²vnu medic²nuñ pre Ŏud². Ļasy, v ktorĨch sme ģili, neboli Ŏahk®, preto 

som mal pocit, ģe Ŏudia potrebuj¼ z²skaŠ nadhŎad nad naġou situ§ciou. Satira a ģarty bolo to, ļo som si vybral. 

Inak som sn§Ņ ani nemohol. A d¼fam, ģe som tĨm vyļaril mnoho ŎuŅom ¼smev na tv§ri.  

 

Samozrejme! Tohtoroļn² maturanti sa urļite poteġia, keŅ si na maturite vytiahnu dielo Ļaj u p§na 

sen§tora, ļi Joģko P¼ļik a jeho kari®ra! 

 

P§n Dr. Stodola, Ņakujeme V§m za rozhovor a za vġetko, ļo ste pre naġu vlasŠ spravili. Boli ste 

veŎkĨm pr²nosom pre slovensk® zdravotn²ctvo i slovensk¼ liter§rnu tvorbu. Tento rok je venovanĨ VĆM! 

  

 

Tereza Buz§kov§, IV. ZUA 
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PO STOPĆCH STAR£HO OTCA  

 

 

 

Jedn®ho dŔa sme sa so starkou rozhodli poupratovaŠ povalu. Naġli sem tam neskutoļne veŎa vec², no ale t§to 

"vec" ma udivila natoŎko, ģe sa  mus²m s vami o Ŕu podeliŠ.  Bol v§ġnivĨ pis§r a dokonca p²sal aj rodinn¼ 

kroniku. Je to spis m¹jho prastar®ho otca, ktor®ho nemeck² vojaci zajali do pracovn®ho t§bora. Doļ²tala som sa, 

ak® veŎmi n§roļn® to bolo za ļias, kedy na naġom ¼zem² z¼rilo nemeck® vojsko. Tak mi dovoŎte podeliŠ sa s 

vami o tento skutoļnĨ pr²beh. 

 

BOBROVEC - rok 1945, Huty 30. janu§ra 1945  

ĂV janu§ri 1945 bolo v Bobrovci hodne nemeck®ho vojska. Tak sme sa dohodli s kamar§tmi, ģe p¹jdeme na 

Huty a tam preļk§me, kĨm prejde fronta z Lipt. sv. Mikul§ġa do Ģiliny a potom sa vr§time domov. Pl§ny boli 

dobr®, ale skutoļnosŠ bola in§. Na Hut§ch sme boli ubytovan² u p§na Juriġe s¼kromne 3. tĨģdne a niļ sa nedialo 

.Tak sme sa rozhodli, ģe sa p¹jdeme pozrieŠ domov, ļo je nov®. Preġli sme Kvaļiansku dolinu cez Matiaġovce 

smerom cez Beh§rovce na Pavlovu Ves. V Beh§rovciach n§s nemeck§ hliadka zastavila a zaviedla n§s na 

veliteŎstvo v Pavlovej Vsi. Tu n§m veliteŎ povedal: ĂAk sa richt§r tejto obce zaruļ², ģe v§s pozn§, tak m¹ģete ²sŠ 

domov. ñ Vyslali preto jedn®ho z vojakov, aby ġiel po richt§ra. On tak aj urobil a priġiel s odpoveŅou, ģe richt§r 

nie je doma. Bol akur§t obed, vojaci obedovali a n§m tieģ dali obed, nakoŎko vojak  niļ nevybavil. VeliteŎ 

nariadil eskortu, s ktorou sme iġli cez Trnovec, Pariģovce-Vlaġky do Partiz§nskej ōupļe, kde bolo veliteŎstvo SS 

komanda. Tam n§s aj odovzdali. Na druhĨ deŔ r§no n§s Ņalġia eskorta, viedla n§s do Ruģomberka na Gestapo. 

Nakol'ko situ§cia bola s nami v§ģna, tak sme sa dohodli za Lupļou, ģe sa pok¼sime dvoch Nemcov odzbrojiŠ a 

utiecŠ. Tento pl§n n§m vġak nevyġiel, pretoģe z ōupļe na hlavn¼ cestu iġiel nemeckĨ g§z plnĨ nemeckĨch 

d¹stojn²kov. Na hlavnej ceste zastavili n§kladn® auto a to n§s doviezlo do Krajskej vªznice Ruģomberok, kde 

bolo veliteŎstvo Gestapa. Veļer vo vªznici sme dostali hrachov§ kaġu s chlebom. Vyġetrovanie bolo veŎmi 

pr²sne aģ surov®, na tretie vyġetrovanie ma gestap§k za svoj opasok veġal cez dvere za hrdlo a keŅ som spadol, 

tak ma druhĨ oblial, vodou aby som sa prebral. PoslednĨ vĨsluch mal byŠ takĨ, ģe na druhĨ deŔ r§no budeme 

vġetci traja zastrelen². NakoŎko v noci padol Lipt. sv. Mikul§ġ a fronta hrmela dolu, tak  na druhĨ deŔ eġte stihli 

nal§dovaŠ vġetkĨch vªzŔov do vag·nov. Smer  Bratislava- Vieden l§ger Strashof do Rak¼ska.  

Tu mus²m spomen¼Š jednu pr²hodu. PrvĨ deŔ sme naġli za radi§torom nap²san¼ jednu modlitbuò M§ria 

ustaviļnej pomoci,,. A na konci bolo nap²san®: ĂKeŅ sa budete devªŠ dn² modliŠ t¼to modlitbu, na desiaty deŔ 

budete vyslyġan²." A my sme sa t¼ modlitbu veru modlili kaģdĨ veļer a ¼dajne n§m to aj pomohlo, ģe sme ostali 

naģive. VojenskĨ transport sa zastavil v Bratislave, kde n§m Ļ. K. pridelil kaģd®mu po pol bochn²ku chleba a 

jednu d§vku marmel§dy. KeŅ n§s zaviezli do l§gra Strashof, tam n§s oļistili od neļist¹t, ļo sme nachytali v 

ruģomberskej vªznici a prideŎovali n§s na n¼ten® pr§ce a z§roveŔ n§m vystavili legitim§cie na 2. roky. Ja som 

mal zajateck® ļ²slo: 1540.829/45 . ToŎko preġlo cez tento jeden l§ger zajatcov. Ja som bol z l§gra pridelenĨ do 

L²nca do povrchovej bane na rudu. Tam sme pracovali na dve zmeny. R§no od 6.00 hod. do 14.00 hod. a druhĨ 

tĨģdeŔ od 14.00 hod do 22.00 hod²n .Tam som sa zozn§mil s Janom Dud§ġom z Banskej Bystrice a dohodli sme 

sa, ģe mus²me z tejto pr§ce utiecŠ, nakoŎko bola veŎmi biedna strava a bola to Šaģk§ pr§ca. To sa n§m aj 

PO STOPĆCH STAREHO OTCA 


